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یــادداشــت
  نباید انتظار معجزه 

از دولت داشت

در ارتباط با عملکرد دولت باید به چند موضوع 
اشاره کرد؛ دولت سیزدهم در برخی از زمینه ها مانند 
واکسیناسیون بیماری کرونا عملکرد خوبی داشته است، 
اما در عرصه اقتصادی تاکنون توفیق آنچنانی حاصل 
نشده است. دولت آقای رئیسی با شعار »بهبود وضعیت 
اقتصادی« بر سر کار آمد و هدفش را سر و سامان دادن 
به وضعیت اقتصادی کشور اعلام کرد. در واقع از نگاه 
این دولت حتی بدون حل مساله تحریم ها هم امکان 
این وجود داشت که سروسامانی به وضعیت اقتصادی 
مردم داده شود، اما بعد از تشکیل دولت، واقعیت تحریم 
خودش را نشان داد و آقای رئیسی هم گرفتار مسائل 
و مشکلاتی شد که دولت آقای روحانی گرفتارش بود. 
دولت برای سروسامان دادن به معیشت مردم اقداماتی 
انجام داد تحت عنوان »جراحی اقتصادی« و یارانه 
کالا های اساسی را به صورت نقدی بین ۹ دهک جامعه 
توزیع کرد که دولت به هر نفر ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار تومان 
می دهد. معتقدم دادن چنین یارانه ای مشکلات دولت 
را بیشتر می کند. زیرا هرگونه نقدینگی که وارد جامعه 
شود و هرگونه تقاضایی که در این شرایط مطرح شود 
نتیجه ای جز تورم بیشتر نخواهد داشت. به نظر من 
اگر دولت می آمد همین حذف یارانه را به کالا های 
اساسی تخصیص می داد برای جبران کسری بودجه تا 
نیازی به خلق پول پیدا نکند، می توانست موفق تر باشد 
و تا حدودی آهنگ رشدش را کند و به سمت کنترلش 
حرکت کند و باتوجه به اینکه معلوم نیست این ملبغ تا 
چه زمانی پرداخت می شود، یک هزینه جاری روی دست 
دولت قرار گرفته است و دیگر حذف آن سخت است و 
به نظر نمی رسد در آینده از زیر بار تعهداتش نسبت به 
پرداخت این یارانه ها شانه خالی کند و این تعهدی است 
که نه تنها برای این دولت بلکه برای دولت های آینده 
باقی خواهد ماند. دولت می توانست این وضعیت را به 
گونه دیگری اصلاح کند البته شاید هم دولت چاره ای با 
توجه به محدودیت منابع اش نداشت و از سوی دیگر با 
جنگ اوکراین و افزایش قیمت کالا های اساسی، دولت 
مجبور به این بود که اصلاحی در یارانه ۴5 هزار و 5۰۰ 
تومانی داشته باشد. اتفاقاتی که در همین سال اول رخ 
داده است، نشان می دهد تیم اقتصادی هماهنگی لازم 
را نداشته است، به طور مثال حذف معاون اقتصادی و 
افزایش اختیارات بیشتر به معاون اول را مشاهده کردیم. 
معاون اقتصادی دولت عملا کنار گذاشته شده و برخی 
افراد از این تیم حذف شدند. شاهد استعفای وزیر کار 
بودیم که یکسری وعده ها را داده بود مبنی بر اینکه یک 
میلیون شغل ایجاد می کند. این صحبت ها نشان می داد 
برخی مسائل را خیلی ساده گرفته بودند. شاید حالا 
دولت باتوجه به تجربه ای که از سال اولش کسب کرده 
یک خانه تکانی در برنامه هایی که قبلا گفته ایجاد کند تا 
بتواند کشور را به شکل بهتری اداره کند، زیرا بسیاری از 
مسائل، مسائلی هستند که جنبه مدیریتی دارند و برخی 
از مسائل هم ساختاری هستند و امکان اینکه دولت بتواند 
مسائل ساختاری را در مدت کوتاه حل کند، وجود ندارد. 
امروز ما می گوییم عملکرد دولت چنین است و چنان 
است، اما همین مجلس بیش از ۲ سال از عمرش گذشته 
مگر غیر از این است که باید برای دولت ریل گذاری کند؟ 
نگاه کنید خواهید دید این مجلس چه قوانینی را در بیش 
از ۲ سالی که از عمرش گذشته به تصویب رسانده است. 
در ارتباط با وضعیت اقتصادی سیگنال هایی که از قوانین 
و مصوبات این مجلس به بخش خصوصی رسیده چه 
حاصلی داشته است؟ معتقدم  برخی تصمیمات مجلس 
به صورت کارشناسی شده و دقیق و مبتنی بر شرایط روز 
نبوده است و با این تصمیمات نمی شود انتظار معجزه از 

دولت داشت. 

فـــــرارو
 نگاهی به طرح های پارلمان 

در چند ماه اخیر

 برخی از پارلمان نشینان یازدهم در سومین سال از حضور 
خود در مجلس، همچنان اصرار بر ارائه طرح های کم اثر 
بر زندگی مردم دارند. هنوز حواشی مربوط به طرح هایی 
چون طرح صیانت پابرجاست که طی چند هفته اخیر نیز 
دوباره طرح هایی مطرح شده که با نقد همراه شده است. این 
طرح ها در حالی از سوی برخی از نمایندگان ارائه می شود 
که مردم چشم به بهارستان دوخته اند تا تدبیر آنها برای حل 

مشکلات اقتصادی و معیشتی را ببینند. 
 طرح دايره نظارت ديوان عدالت اداري 

 ۲۹خرداد ماه بود که نمایندگان در یکي از جنجالی ترین 
آرای خود تصمیم گرفتند تا دایره نظارت دیوان عدالت اداري 
را محدود سازند و برهمین اساس، دیوان عدالت اداری حق 
رسیدگی به تصمیم ها و مصوبات شورای عالی فضای مجازی، 
شورای عالی امنیت ملی و شورای عالی انقلاب فرهنگی را 
نداشته باشد .مصوبه ای که با انتقاد شدیدی از سوی اهالی 
سیاست مواجه شد. علی مطهری، نماینده مردم تهران در 
مجلس دهم نیز در واکنش به این مصوبه گفت: »آنچه از 
تصویب این طرح توسط مجلس فهمیده می شود، آن است 
که در وهله نخست، مجلس به دست خود زمینه ورود سایر 
نهادها به فرآیند قانون گذاری را فراهم کرده است؛ در حالی 
که مطابق قانون اساسی، تنها نهاد قانون گذار در کشور، 
مجلس شورای اسلامی است. در واقع مجلس نمی تواند 
حقوق قانونی خود را به سایر نهادها تفویض کند و صلاحیت 
قوه مقننه در تصویب قوانین، انحصاری و تفویض ناپذیر 
است.« او همچنین پیش بینی کرد: »ممکن است شورای 
نگهبان به این مصوبه ایراد بگیرد. ممکن است اعضای شورای 
نگهبان بگویند که این مصوبه، موجب محدودکردن حقوق 
اساسی مردم خواهد شد، بنابراین باید از دستورکار خارج 
شود و نهایتاً شورای نگهبان این مصوبه را طبق برخی اصول 
قانون اساسی رد کند.« پیش بینی ای که در دو روز اخیر 
توسط مجمع تشخیص مصلحت نظام به واقعیت پیوست و 
در نهایت روز ۴1 تیرماه، هیأت عالي نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، ضمن بررسی دو بند از این مصوبه در خصوص 
»صلاحیت نداشتن دیوان عدالت اداری در رسیدگی به 
مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی و شورای عالی فضای 
مجازی« و همچنین ماده ۶۴ مصوبه مجلس برای اصلاح 
ماده ۴۸ »درباره ابطال مصوبات موضوع ماده ۲1 این قانون« 
پس از بحث و بررسی پیرامون مغایرت های مطرح شده، 
با اکثریت آرا اطلاق مصوبه مجلس را در دو بند مذکور با 
سیاست های کلی نظام مغایر دانستند که این موارد توسط 
رئیس هیات عالی نظارت به شورای نگهبان ابلاغ خواهد شد. 

 هاب فروش آثار باستانی؟
تبدیل ایران به هاب خریدوفروش آثار باستانی و 
جلوگیری از حفاری های غیرمجاز در حالی از سوی برخی 
نمایندگان در قالب طرح »استفاده بهینه از اشیای باستانی 
و گنج ها«، از آن دست طرح های بهارستانی هاست که 
حتی پیش از مطرح شدن در صحن مجلس، حاشیه ها و 
واکنش های زیادی در پی داشته است؛ طرحی که سال 
۹۸۳1 نیز از سوی حمید بقایی، رئیس وقت سازمان میراث 
فرهنگی و گردشگری ارائه شده بود. بقایی نیز قصد داشت 
در جزایر کیش و قشم بازار خریدوفروش اشیای تاریخی 
راه اندازی کند که در آن مقطع زمانی، طرح به دلیل شدت 
مخالفت ها و تعارض قانونی، متوقف و از مدار رسیدگی خارج 
شده بود. حال پس از گذشت سال ها، در اردیبهشت 1۰۴1 
نیز همین طرح توسط برخی از پارلمان نشین های یازدهم 
مطرح شد . پیروز حناچی، شهردار سابق تهران در واکنش 
به این طرح گفت: »نمایندگانی که این طرح را پیشنهاد 
کرده اند نگاهشان به میراث فرهنگی به همثابه »گنج« 
است. شاید در لفظ این طور نگویند؛ ولی نگاهشان این گونه 
است. اتفاقا اصلی ترین انتقاد به این طرح آن است که میراث 
فرهنگی را گنج زیرخاکی دیده اند.« محمد مهاجری، فعال 
رسانه ای اصولگرا هم درباره طرح مجلس در خصوص 
فروش اشیای تاریخی گفت: »پس از اعلام این طرح اقدامات 
رسانه ای و کارشناسی خوبی علیه این طرح انجام شد و قطعا 
این ایده در همین مقطع متوقف می شود و دیگر ادامه پیدا 
نخواهد کرد و این واکنش ها نشان می دهد که در زمانی 
که بحث های کارشناسی و رسانه ای به هموقع انجام شود 
چندروزه می تواند در جلوگیری از اینگونه مسائل تأثیرگذار 
باشد.« همچنین، انجمن علمی باستان شناسی ایران در 
نامه ای به محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی 
با »خطرناک« توصیف کردن این طرح، ایرادها، مغایرت ها 
و تعارض های قانونی آن را تشریح کرد. در آخر نیز، پنج نفر 
از امضاکنندگان این طرح، در نامه ای به محمدباقر قالیباف 
درخواست کردند این طرح از دستور خارج شود . جلال 
رشیدی کوچی نیز دراین باره گفت: »آثار تاریخی ما گنج 
است؛ اما گنجی است که باید به آیندگان برسد و نمی توان 
بر روی آنها قیمت گذاشت. ستون های تخت جمشید که از 
لحاظ مادی گنج نیست؛ اما از لحاظ ارزش تاریخی و میراث 
ملی برای ما مهم و ارزشمند است و باید هر اقدامی در 
راستای نگهداری آن انجام شود. این طرح فاقد پختگی لازم 
است و به جز نگرانی حاصلی نداشت که البته خوشبختانه از 
دستورکار مجلس خارج شد.« این دو طرح تنها طرح های پر 
سر وصدای برخی از نمایندگان مجلس یازدهم نبوده است، 
طرح صیانت از فضای مجازی از جنجالی ترین اقدامات این 
مجلس بود که هنوز سرانجام آن مشخص نشده است.  طرح 
نگهداری از حیوانات خانگی، تغییرنکردن ساعت رسمی 
کشور و... از دیگر اقدامات بخی از نمایندگان مجلس در 

۳سال گذشته بوده است. 
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داریوش قنبری
 فعال سیاسی اصلاح طلب

   عکس:  آرمان ملی / حجت   سپهوند                                        

 چندی پیش سالگرد پیروزی آيت ا... 
رياست جمهوری  انتخابات  در  رئیسی 
سیزدهم را پشت سر گذاشتیم و تا يک ماه 
ديگر نیز به يک سالگی دولت می رسیم 
ارزيابی شما از عملکرد دولت طی اين يک 

سال چگونه است؟ 
پس از دولت مرحوم آیت ا... هاشمی ما از دوم 
خرداد سال 7۶ شاهدیم که هر زمان در فضای 
انتخاباتی اولویت با مشارکت حداکثری بوده و 
فضا برای دیدگاه هایی که در چارچوب قانون 
اساسی داخل کشور هستند و مشخصا فعالیت دو 
جناح اصولگرا و اصلاح طلب فراهم بوده انتخابات  
مشارکت های ۶۰ درصد و بالاتر را رقم زدند.  پس از 
اتفاقات سال ۸۸ در سال ۹۲ با اینکه آقای هاشمی 
رد صلاحیت شد اما باز هم چون فضا به سمتی رفت 
که مردم احساس کردند که می توانند پشت آقای 
روحانی بایستند و همه اصلاح طلبان و اعتدالیون 
نیز پشت وی آمدند انتخابات پرشورتر شد و به 
نوعی گلایه ها نیز پشت سر گذاشته شد. در سال 
۹۶ نیز باز هم حتی از این بیشتر شور و هیجان 
جدی تری بود و دو جناح در وسط میدان حضور 
داشتند اما از سال ۹۸ و 1۴۰۰ رویکردها تغییر کرد. 
چنانکه دیدیم در این مسیر دامنه رد صلاحیت ها 
حتی آقای لاریجانی را نیز در برگرفت و نه تنها 
برخی از اصلاح طلبان امکان حضور نیافتند بلکه 
آقای لاریجانی که چهره ای معتدل بود نیز از حضور 
در صحنه انتخابات منع شد. البته آقای رئیسی 
ابتدا درصدد بود که رویکردی فراجناحی در پیش 
بگیرد و از نظرات مختلف بهره ببرد. در همین 
خصوص نیز برخی نشست ها و تماس ها با بعضی 
از چهره های اصلاح طلب نیز برقرار شد ولی سپس 
دیدیم که در انتصابات مسیر به سمت و سویی رفت 
که به رغم گفته ها آقای رئیسی، دولت فراجناحی 
تشکیل نشد و کم کم اکنون به نحوی شده که هر 
مشکلی که پیش می آید بلافاصله دنبال بانیان وضع 
موجود می گردند.  از طرفی تصور می کردند که در 
موضوع برجام نیز امتیازات بیشتری می گیرند و 
فکر می کردند که مسائل اقتصادی و معیشت مردم 
راحت حل می شود. اما دیدیم با گذشت قریب به 
یک سال هنوز مشکلات اقتصادی پا برجا هستند. 
 از نظر شما چه علل و عواملی باعث شد 
تا با وجود وعده  های دولت در حوزه اقتصادی 

شاهد رشد فزاينده قیمت ها باشیم؟
من معتقدم این مساله ناشی از کم تجربگی 

برخی از مدیران بوده است. همان طور که دیدیم 
وقتی شخصی مثل آقای عبدالملکی به دولت 
می آید و تصور می کردند گره های اقتصادی به 
آسانی باز می شود و ظرف یک سال جامعه احساس 
خواهد کرد که ناجیانی که روی کار آمده اند تا 
جامعه را از این شرایط نجات دهند و کشتی را به 
ساحل برسانند با چنین شرایطی مواجه می شویم و 
می بینیم اینگونه نشده است. امروز مسائل اقتصادی 
و معیشت مردم مهم ترین امور است. باید اینها را 
اولویت بدانیم و بالاخره برجام به سامانی می رسید 
و بعدا که فرصتی پیدا می شد به سایر امور نیز 
می پرداختند. ضمن اینکه این قابل پیش بینی است 
و کیک قدرت همیشه اینگونه بوده که هر جناحی 
پیروز می شود به اختلاف نظر می افتد. چنانکه 
مجلسی که تا چند ماه پیش کاملا در حمایت 
از دولت بود اما عده ای از نمایندگان به درستی 
نسبت به برخی عملکردهای دولت انتقاداتی را 
وارد می کنند. چرا که آنها به میان مردم می روند 
و نمی توانند شعارهای تریبونی به مردم بگویند. 
به نظر می رسد که یک گپ بین برخی مسئولان و 
واقعیت ها و نیازهای عمومی مردم رخ داده است. 
مجلس ششم و دولت اصلاحات که مناسباتشان 
خیلی خوب بود و من خودم استاندار بودم و در آن 
دوران خیلی راحت بین مردم رفت و آمد می کردیم 
و اصلا هیچ دغدغه ای از رفت و آمد بین مردم نبود و 
مناسبات بین مردم، دولت و مجلس خیلی حسنه 
بود. من زمانی که معاون پارلمانی وزیر کشور بودم 
به دوستان می گفتم که زره های خود را بپوشید 
که به مجلس خواهیم رفت؛ چون نماینده ها به 
مناطق و بین مردم که می رفتند با توپ پر به 
مجلس می آمدند. اما اکنون برآورد من این است 
که به جهت انتقادات موجود نمایندگان کمتر به 
میان مردم می روند. لذا وقتی در مجلس حضور 
دارند و مسائلی را در خصوص عملکرد دولت مطرح 
می کنند می بینیم که فاصله بین واقعیت های 
جامعه و مطالبات میدانی مردم با حرف هایی که در 

تریبون رسمی زده می شود آشکار می شود. 
 با اين تفاسیر رويکرد حمايتی مجلس 
نسبت به دولت که چند ماهی است سويه های 
انتقادی به خود گرفته بر اساس نوع نگاه و 
رويکرد جامعه به عملکرد دولت و مجلس 
است يا اينکه واقعا مجلس بر اساس عملکرد 

دولت از حمايت به انتقاد رسیده است؟
البته بخشی مربوط به قدرت و ذات ۲ قوه است 

که دیدیم برخی از پروتکل های مرسوم را رعایت 
نکردند. چنانکه سال گذشته دیدیم عده ای از 
نمایندگان مجلس که نمایندگان مردم هستند 
به آقای رئیسی نامه نوشتند که نامزد انتخابات 
شود اما حال که می بینند شرایط تغییری نیافته 
رو به انتقاد آورده اند، چراکه دولت نتوانست به 

قول ها و شعارهای داده شده 
خود فعلا عمل کند. چنانکه 
گفتند سالانه یک میلیون و 
در مجموع ۴ سال ۴میلیون 
حال  می سازیم.  مسکن 
می بینیم ساخت مسکن به کنار 
اما برای اجاره ها نیز قانونمندی 
جدیدی تعیین می کنند جای 
تامل است. چراکه کلا چنین 
رویکردی را نداشته ایم. لذا 
مردم که بخواهند به بررسی 
و قضاوت بنشینند حداقل سال 
اول دولت ها را با هم مقایسه 
می کنند. سال اول دولت آقای 
روحانی از سال ۹۲ تا ۹۳ تورم 
پایین آمد و تورم ۴۶ درصدی و 
رشد منفی ۶/۸ دهم درصدی 
احمدی نژاد درسال اول دولت 
۸ دهم   .۸ روحانی با تغییر 
۲ درصد  درصدی به مثبت 
می رسد و تورم ۴۶ درصدی 
نیز به حدود ۲۰ تا ۲5 درصد 
رسید. این مساله بدین دلیل 

بود که فضای نشاط و امید در جامعه ایجاد شد و 
سال های بعدی برجام منعقد شد و همین رویکرد 
تا سال ۹۶ ادامه داشت. نگاهی به سال اول عملکرد 
دولت اصلاحات آقای خاتمی یعنی 7۶ تا 77 
نیز عملکرد مطلوب و مثبتی بود چنانکه همه 
سفرای خارجی برگشتند و فضای گفت وگو با 
کشورهای اروپایی فراهم شد و در همان زمان 
نیز کلنگ عسلویه خورد. حتی آقای احمدی 
نژاد نیز با وجود انتقادات فراوانی که به عملکرد 
دولت وی وجود داشت در سال اول اقداماتی 
از جمله پول پاشی هایی را انجام داد و حداقل 
میزانی از رضایتمندی را در جامعه ایجاد کرد. 
اکنون در مسکن اتفاقی نیفتاده و اگر می خواهیم 
اتفاقی بیفتد باید سرمایه گذاری در کشور رونق 
بگیرد. هرچند که دولت در این راستا قدم هایی 

را برداشته و جلساتی هم تشکیل شده اما به نظر 
می رسد با سرمایه گذاری در صندوق توسعه 
ملی چندان چیز جدیدی اتفاق نیفتد چون اینها 
قبلا هم بوده و درمان مسائل نیست. اینکه چند 
وزارتخانه را تجمیع یا تفکیک کنیم اتفاقی بزرگی 
نیست. یا اینکه بگوییم 7هزار میلیارد در کشور 
سرمایه گذاری شد. اینها را که 
اهل حساب و اقتصاد می دانند بر 

چه اساسی است. 
 از ديدگاه شما برای اينکه 
به  رو  و  اصلاح  اين شرايط 
بهبود برود چه راهکارهايی 

می توان پیش بینی کرد؟
ما پیش از این نیز گفتیم که 
باید در همه مسائل اجماع ملی 
صورت بگیرد. ما ۲ دوره تجربه های 
خوبی در دولت های آقای خاتمی و 
آقای روحانی داشتیم. الان نیز با 
توجه به تحولات اوکراین فرصت 
مناسبی برای ما ایجاد شده که 
مناسبات خودمان را با دنیا به 
خوبی برقرار کنیم. به نحوی که 
مناسبات اقتصادی و منافع ملی را 
با شرق و غرب حل و فصل کنیم. 
این ارتباط اجتماعی، اقتصادی 
و فرهنگی است که باید بشود. 
حال برخی می گویند که با امارات، 
.. می توانیم  کویت، عربستان و.
روابط را پیش بریم خب انجام 
دهند البته مساله این نیست که جمهوری اسلامی 
از اصول و مبانی خود عدول کند اتفاقا همه معتقدیم 
که باید همچنان بر مبنای سیاست اصولی ومبانی 
خود پیش برویم. من معتقدم شرایط فعلی و مسائل 
و مشکلات حل شدنی است؛ اجماع ملی می خواهد 
و آمادگی خوبی نیز در راستای این مهم در جامعه 
وجود دارد. شاید شرایطی که امروز در کشور وجود 
دارد برای حل و فصل مشکلات هیچ زمانی وجود 
نداشته است. نباید اجازه دهیم که این ظرفیت از 
دست برود. جامعه انتظار کار دارد و اینکه گره ها 
باز شود. دولت باید بر اساس اولویت ها حرکت کند 
و امروز اولویت حل مشکلات اقتصادی و معیشتی 
است. دولت در این شرایط اقتصادی مردم دست به 
جراحی اقتصادی زده در حالی که جراحی زمان و 

شرایط خاص خود را دارد. 

آرمان ملی:  شايد کمتر کسی فکرش را می کرد که با وجود وعده های بسیار امیدبخش اقتصادی در مناظرات انتخاباتی و برخی رقبای وی که امروز 
در مناصب دولتی هستند پس از قريب به يک سال از روی کارآمدن دولت سیزدهم، جامعه هنوز با مشکلات اقتصادی و معیشتی دست و پنجه نرم 
کند. اما به قرائت بسیاری از اقتصاددانان و کارشناسان دولت از ابتدا بايد با روی کارآوردن افراد با تجربه تر و کارآزموده تر در حوزه های مختلف عنان 
امور را به نحوی در دست می گرفت که بلکه با طرح و برنامه هايی موجبات بهبود و پیشرفت را فراهم کنند. اين در حالی است که برخی عملکردها 
باعث شد تا ديگر حتی مجلس همسوی يازدهم نیز از رويکرد حمايتی به رويکرد انتقادی متمايل شود. به همین جهت نیز شاهد استعفای وزير کار 
و ايستادگی مجلس در استیضاح وزير صمت بوديم که اگر نبود لابی دولت و مجلس و لايحه تفکیک وزارتخانه شايد دومین خروجی دولت سیزدهم 
را نیز شاهد بوديم. با اين حال آنچه مسلم است دولت به تغییرات در حوزه اقتصادی بسیار احتیاج دارد و بايد چه در حوزه برنامه ريزی و چه حوزه 
کارگزاران و مديران به تغییراتی در راستای حل مشکلات و حرکت رو به سوی بهبود دست بزند. در اين راستا برای بررسی عملکرد دولت طی 11 ماه 
گذشته؛ نوع تعامل مجلس با دولت و راهکاری برون رفت از مشکلات اقتصادی موجود »آرمان ملی« با سیدمحمود میرلوحی، عضو شورای پنجم 

شهر تهران و فعال سیاسی اصلاح طلب به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 

سیدمحمود میرلوحی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

اجماع ملی می تواند به حل مشکلات کمک کند
       دولت در مشکلات جامعه اولويت ها را در نظر بگیرد                   اولويت جامعه، حل مشکلات اقتصادی و معیشتی است                سرمايه گذاری در صندوق توسعه ملی چندان چیز جديدی نیست

حسن هانی زاده: 
بهبود مناسبات بین ایران و مصر منوط به 

چراغ سبز آمریکا و عربستان به قاهره است
 یک کارشناس مسائل غرب آسیا اظهار کرد: بهبود 
مناسبات بین ایران و مصر منوط به چراغ سبز آمریکا 
و عربستان به قاهره است. حسن هانی زاده در ارتباط 
با اخبار منتشر شده در مورد وقوع برخی از تحولات در 
روابط ایران و مصر از جمله برگزاری نشستی بین مقامات 
ایران و مصر در مسقط و اقدامات عراق برای برگزاری 
نشست هایی بین تهران و قاهره در عراق تصریح کرد: 
به نظر می رسد که اخیرا یک روزنه امیدی برای بهبود 
مناسبات بین تهران و قاهره و کاهش برخی از تنش ها 
بین دو کشور به وجود آمده است. کشورهای عربی به این 
نتیجه رسیده اند که تقابل با ایران در حقیقت کمکی به 
ایجاد صلح و امنیت در منطقه نخواهد کرد و ایران یک 
واقعیت تاریخی و جغرافیایی در منطقه است و از نفوذ 
بالایی در بین ملت های منطقه برخوردار است،  وی 
همچنین با بیان اینکه مصر خود را یکی از کشورهای 
بزرگ جهان اسلام و عرب می داند، خاطرنشان کرد: در 
همین چارچوب این کشور به دنبال نقشی فرادستی در 
تحولات منطقه ای است. البته باید به این موضوع نیز 
توجه داشت که مصر بدون چراغ سبز عربستان و آمریکا 
نمی تواند اقدام به فعالیت مشخصی در جهت کاهش تنش 
و بهبود روابط با ایران کند و در همین چارچوب باید گفت 
اگر مساله برجام بین ایران و آمریکا حل شود و روابط بین 
تهران و ریاض نیز برقرار شود مصر نیز در شرایط بهتری 
می تواند اقدام به بهبود مناسبات با تهران کند. گرچه 
رسیدن روابط ایران و مصر به سطح بالا منوط به برخی 

دیگر از تحولات نیز هست. 

نگــــاه

آرمان ملی: عصر روز جمعه مصطفی تاجزاده به اتهام اقدام 
علیه امنیت کشور با دستور قضائی بازداشت شد. به گزارش مهر، 
دیگر اتهام تاجزاده نشر اکاذیب جهت تشویش اذهان عمومی 
بوده است که به این ترتیب حکم بازداشت وی از سوی مقام 
قضائی صادر شده است. خبرگزاری مهر نخستین رسانه رسمی 
بود که خبر بازداشت تاجزاده را منتشر کرد، البته پیش از این 
رسانه اکانت توییتری سردبیر رجانیوز خبر بازداشت تاجزاده 
را داده بود. سردبیر رجانیوز به فاصله کوتاهی از انتشار خبر 
بازداشت، توئیتی را منتشر کرد. علیرضا سلیمانی سردبیر سایت 
رجانیوز نوشت : »تاجزاده، آخرین نفر نخواهد بود.« 1۸ تیر ماه 
علی شکوری راد سخنگوی جبهه اصلاحات در گفت وگو با 
خبرنگار ایلنا، درباره آخرین خبرها از جلسه جبهه اصلاحات 
گفت: بنا بر پیشنهاد اعضا و تصمیم هیات رئیسه، مجمع عمومی 
جبهه اصلاحات امروز)دیروز( عصر جهت بررسی موضوع 
بازداشت آقای مصطفی تاجزاده به صورت فوق العاده تشکیل 
جلسه خواهد داد. وی افزود: سیدمصطفی تاجزاده شب گذشته 
)شنبه( در منزل خود بازداشت شد. بنابراین کسی از نزدیکان او 
از اینکه حکم بازداشت توسط چه کسی صادر و توسط کدام نهاد 
اجرا شده خبر موثقی در اختیار ندارد. شکوری راد گفت: پس 
از اعلام جلسه، حمیدرضا جلایی پور در اطلاعیه کوتاهی اعلام 

کرد که در 1۶ ساعت گذشته از پسرش محمدرضا جلایی پور که 
عضو حقیقی جبهه اصلاحات و در سفر بوده بی اطلاع است البته 
ساعاتی بعد محمدرضا جلایی پور پیدا و عنوان شد او در مناطقی 
حضور داشته که آنتن دهی موبایل و اینترنت ضعیف بوده است

 محمد رسول اف و آل احمد بازداشت شدند
رسول اف و آل احمد هم در تهران بازداشت شدند. همشهری 
آنلاین نوشت: محمد رسول اف و مصطفی آل احمد از مرتبطین 
با ضدانقلاب که در بحبوحه حادثه دلخراش متروپل آبادان اقدام 
به التهاب آفرینی و برهم زدن امنیت روانی جامعه کرده بودند 
با حکم دستگاه قضائی بازداشت شد. به خبرگزاری ایرنا ساعت 
۸:۲۹ جمعه نوشت: »محمد رسول اف و مصطفی آل احمد 
از مرتبطین با ضدانقلاب که در بحبوحه حادثه دلخراش 
متروپل آبادان اقدام به التهاب آفرینی و برهم زدن امنیت 
روانی جامعه کرده بودند با حکم دستگاه قضایی بازداشت 
شدند.« این خبرگزاری نوشت: »این دو نفر مبادرت به تهیه 
بیانیه تحت عنوان جمعی از سینماگران و با عنوان »تفنگت را 
زمین بگذار« کرده بودند. محمد رسول اف طی سالیان گذشته 
به خاطر اقدامات مخل امنیت سابقه محکومیت قضائی داشت 
که با سوءاستفاده از رافت اسلامی آزادانه مشغول فعالیت و 

فیلمسازی بوده است.« 

جلسه فوق العاده جبهه اصلاحات 

تاجزاده بازداشت شد

آرمان ملی: معاون امور مجلس رئیس جمهور حفظ وحدت 
و همبستگی را به عنوان الزامات عزت و اقتدار مورد تاکید قرار 
داد و گفت: جمهوری اسلامی ایران منادی وحدت و همبستگی 
است و امروز اقوام و مذاهب گوناگون، برادرانه و مومنانه در 
کنار یکدیگر زندگی می کنند.  سید محمد حسینی در مراسم 
نماز عید قربان شهرستان کلاله و در اجتماع بزرگ مردم این 
شهرستان با تبریک عید سعید قربان و ابلاغ سلام گرم آیت ا... 
رئیسی اظهار کرد: مردم ترکمن صحرا در مقاطع مختلف عشق 
و وفاداری خود را به نظام جمهوری اسلامی ایران و رهبری 
عزیز، ابراز کرده اند و در کنار سایر اقوام و مذاهب برای عزت 
ایران اسلامی فداکاری کردند. وی ادامه داد: دولت به صورت 
شبانه روزی در خدمت به مردم و گره گشایی از مشکلات تلاش 
می کند و امروز در جمع شما مردم مومن و انقلابی، حضور دارم 
تا حرف ها و مطالبات شما را شنیده و پیگیری کنیم. ضمن اینکه 
دولت توجه ویژه ای به رفع محرومیت و رشد و شکوفایی منطقه 
ترکمن صحرا دارد. حسینی عید قربان را عید طاعت و بندگی 
خداوند متعال دانست و با تاکید بر اهمیت وحدت و همبستگی 
مسلمانان اظهار داشت: اینگونه مراسمات برای آن است که 
وحدت و انسجام مسلمانان بیشتر شود و به رغم اینکه دشمنان 
برای ایجاد تفرقه تلاش می کنند اما مسلمانان فراتر از زبان، 
قومیت، نژاد و مذهب در کنار هم متحد و همدل هستند. معاون 

پارلمانی رئیس جمهور با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران 
منادی وحدت و امام راحل پرچمدار همبستگی امت اسلامی 
است، گفت: امروز مردم ایران از اقوام و مذاهب گوناگون اعم از 
ترک، لر، ترکمن، عرب و فارس در کنار هم با وحدت و همدلی 
از اسلام و عزت کشور خود دفاع می کنند و ایرانیان نشان دادند 
که به آموزه های دینی خود پایبند هستند. حسینی خاطرنشان 
کرد: همان طور که در حوزه نظامی توانستیم از جایگاه 
شایسته ای برخوردار باشیم، در حوزه اقتصادی هم می توانیم 
اقدامات بزرگی را به نفع مردم رقم بزنیم و امروز که همگرایی و 
انسجام خوبی بین مسئولین بخش های مختلف ایجاد شده است 
در مسیر اجرای عدالت و رفع محرومیت و جبران کاستی ها گام 
برداریم. وی با بیان اینکه وضعیت کشور نیازمند تحول است و 
دولت مردمی از روز اول به دنبال تغییر شرایط موجود به نفع 
مردم بوده است اظهار داشت: دولت مردمی برنامه ها و اقدامات 
خوبی را در این زمینه آغاز کرده که از آن جمله می توان به 
تدوین سند تحول اشاره کرد و برنامه ریزی های خوبی برای 
اصلاح ساختارها و کمبود کاستی های گذشته اجرایی کرده 
است. وی گفت: اگرچه مشکلات زیادی از قبل وجود دارد اما 
می توان همه این مسائل را حل و فصل کرد و با اولویت بندی 
مشکلات را یکی پس از دیگری برطرف کرد و امروز دولت در 

این مسیر گام بر می دارد. 

سید محمد حسینی: 
 با اولویت بندی می توان مشکلات 
را یکی پس از دیگری برطرف کرد

 پیامدهای حذف ارز ترجیحی در کوتاه مدت و بلندمدت برای 
اقتصاد کشور چه خواهد بود؟

در  شرایطی که با  مشکلات کوچک و بزرگ روب رو هستیم، نمي شود 
به صورت جزیره ای به یک قضیه نگاه کرد. 
مساله بدیهي دیگر این است که وقتي یک 
سیاست بالغ بر ۳۰ سال تکرار مي شود و هربار 
هم موفقیت چندانی نداشته و ما را در دام 
نابرابرسازی فزاینده قرار داده، باید ماجرا را 
از دریچه اقتصاد سیاسي بررسي کنیم. نشانه 
ایمان این است که مومن از یک سوراخ دوبار 
گزیده نشود.  من از  دولتحسن روحاني مثال 
مي آورم. او مي گفت یک عده گفتند اگر نرخ 
ارز را بالا ببریم ایران گلستان مي شود اما نشد. 
ما متاسفانه دیدیم همان  شخص سال بعد 
همین کار را تکرار کرد. این کارها منطقي 
ندارد و  مردم  را دچار آینده هراسي  می کند 
که آثار آن را در شیوه خروج سرمایه مادی و 
انساني از کشور  دیدیم. به تصمیم گیران باید 
توصیه کنیم به بدیهیات اولیه برگردند یعني 
قبل از اتخاذ هر سیاستي خود را در برابر فریب 
ها و دستکاری های  واقعی واکسینه کنند. 
در سال 1۳۶۸ همین وعده ای که به حسن 
روحاني دادند به مرحوم هاشمي هم پیشنهاد 
کردند و گفتند نرخ ارز را جهش بده تا به 
صورت خودکار صادرات افزایش چشمگیر، 
واردات کاهش و دولت را با وفور ریال مواجه 
کنید. به این پدیده شوک درماني می گویند و 

بنا بر تحلیل های سطح توسعه، شوک وارد کردن سه کارکرد دارد. یکي از این 
کارکردها گم کردن جهت است، یعني دولت ها سیاست هایي را اتخاد مي کنند 
که شرایط اولیه خود را نمي بیند. کارکرد دوم شوک این است که کوته نگری 
به بار مي آورد زیرا حس بحران زدگي به دولت ها وارد مي کند و تمام هم و غم 
آن را بر این مي گذارد که امروز را به فردا برساند. چطور مي شود در  دولت 

زمان جنگ، معاونت طرح های دهه اول انقلاب راه مي اندازد تا جنگ ما را از 
امور زیربنایي باز ندارد، بیش از سه سال است که کل سرمایه گذاریهای ، 
استهلاکات موجود را جبران نمي کند.  من صمیمانه عرض  میکنم که 
سیاست های ۳ دهه گذشته که با شوک درماني 
اجرا شده تا این لحظه شامل مدیریت زدایي از 
بازارهای ارز، پول، سرمایه و کار بوده که این 
مشکل را در یک ابعاد بي سابقه ای به آستانه 
های بحراني رسانده است من سومین کارکرد 
شوک درماني را ایجاد احساس از هم گسستگي 

پیوندها مي دانم.
 چرا دولت ها  به شوک درمانی علاقه 
دارند و همواره از اين رويکرد استفاده 

می کنند؟
من واقعا از همه اصحاب خرد و دانایي و 
خبره و کاردان اقتصاد استمداد مي کنم به این  
مسایل رسیدگي کنند و اجازه ندهند  مافیاهای 
منتفع از شوک ما را فریب دهند. در طول تاریخ 
بشر شوک نیروی محرکه تغذیه مافیاهاست. 
اگر ما گزارش بدهیم که این مافیاها از 1۳7۰ 
تا کنون چه بر سر ایران آورده اند، برق از سر 
برخی ها می پرد. ای کاش در یک نظام تصمیم 
گیری از دریچه تخصصی تر به این ماجرا نگاه  
کنیم، یعني ببینیم وقتي سیاست تورم زا در 
دستور کار قرار مي  گیرد واکنش جامعه چه 
خواهد بود.  هر کاری مي خواهیم بکنیم، اولین 
شاقول سنجش آن کار باید این باشد که رابطه  
میان با مردم چگونه خواهد شد؟   چرا با حذف 
ارز ۴۲۰۰  یارانه را ۴۰۰ هزار تومان کردید؟ آیا این رفتار  دولتی است که 

کسری مالي دارد؟بعد  گفته می شود این موقتي است. 
فکر مي کنید  می شود به آسانی پرداخت این پول را قطع  کرد؟ آیا توانستیم 

آن ۴5 هزار تومان را بعد از 1۲ سال قطع کنیم؟
 تجربه  ۳ دهه گذشته به وضوح نشان دهنده این است که هر بار شوک 

نرخ ارز وارد شده است، جهش تقاضا برای ریال پیش آورده  و این به معنای 
رونقدهي به بازار  رانتخوارهاست.  توان تولیدکننده ها و عامه مردم در 
دسترسي به منابع به هیچ وجه قابل مقایسه با زور رانت خوارها و دلال ها 

نیست. منطق های نظری آن را بخوانید که چه کساني بابت این مسائل نوبل 
گرفته اند.  مسالهحیاتي دیگر این است که در کل ۳۰سال گذشته شوک به 
نیت تامین مالي برای مصرف های ریالي دولت ها شکل  گرفته اما به  دردسر 

بیشتر دولت  انجامیده است. گزارش این مسائل در دولت آقای هاشمي 
منتشر شد.در سال 1۳۹1 کسری بودجه پنهان در بودجه دولت احمدی نژاد 
را بررسي کردیم. یافته ما این بود که مجموع منابعي برای نشان دادن تراز 

صوری بین منابع و مصارف دولت برای یک ساله 1۳۹1 تدارک دیده بودند از 
محل بدهي خارجي، وام گیری داخلي و انتشار اوراق ۲.۴ برابر سهم نفت در 
بودجه عمومي کشور بود یعني یک ورشکستگي تمام عیار! این دیگر مساله 

دانستن و یا ندانستن نیست. مساله این است 
که مافیاها پول خرج مي کنند تا شرایط بحران 
زده حفظ شود تا نظام تصمیمگیری در آن 

کادری که ساخته اند تصمیم گیری کنند.
 در شرايط کنونی ادامه شوک درمانی 

می تواند چه چالش هايی ايجاد کند؟
 در اطلاعیه سازمان برنامه در دفاع از 
شوک آمده  کار خیلي خوبي  انجام شده 
است. من مي گویم رئیس سازمان برنامه، 
وزیر اقتصاد و رئیس بانک مرکزی این سند 
را امضا کنند و ادامه دهند و به ما بگویند 
انتظار دارند چه دستاوردی حاصل شود؟ 
هر تصمیمي می گیرید، ده ساله 1۳۹۰ را 
نگاه کنید و ببینید این همه جهش در نرخ 
ارز چه دستاوردی  داشته است؟  عده ای از 
اقتصاددان و کارشناسان خبره  مي گو یند 
در چارچوب شوک درماني تولید به محلي 
برای کسب رانت تبدیل شود، سنت کوتوله 
پروری به ساخت اقتصادی  راه پیدا مي کند.  
از طرف دیگر باید عزیزان ما ببینند که جهت 
گیری های سیاستي مبتني بر شوک درماني 

در تمام عرصه هایي که در ۳دهه گذشته کار کرده ما را با چه  مشکلاتی مواجه 
کرده است.  همه درباره ارز کالاهای اساسي صحبت مي کنند در حالی که 
شوکهای دیگری به نرخ ارز در سند لایحه بودجه 1۴۰1 دیده شده است. ما 
مي توانیم مشفقانه به تصمیم گیران بگوییم که این کارهای کشور را  درگیرتر 
مي کند. در شرایط کنوني برخورد جزیره ای با هیچ سیاستي کارایي ندارد. 
دولت گرامي تجربه خود را درارتباط با وعده هایي که راجع به اشتغال و مسکن 
داده را ببیند.  آیا  تغییر افراد  این برنامه ها را تسریع و از وضعیت فعلی خارج 
می کند. هر فرد دیگری جایگزین کنید، نمي تواند در وضعیتی که هنوز برنامه 

توسعه منسجم نداریم کار چندانی از پیش ببرد. اگر به معنای دقیق کلمه 
برنامه توسعه بنویسند پیوند همه مسائل مشخص مي شود و سیاست گذار 
مي  داند تا زماني  که سیاست های مالي، تجاری، فناوری و. .. با سیاست نرخ 
ارز را هماهنگ نکرده باشد نمي تواند سیاست 
کنترل  نرخ ارز موفقی داشته باشد. حساب 
کتاب این مسائل روشن است.  وجه ایجابي 
منطق آنها این است که فرایند توسعه، نتیجه 
انباشت تدریجي دانایي ها و توانایي های مبتني 
بر خلاقیت و همکاری است بنابراین وقتي 
شما به سمت شوک حرکت  می کنید، جامعه 
موقعیت و جهت خودش را از دست ميدهد. چه 
مي شود که مردم در دهه اول انقلاب خودشان 
را فدای کشور مي کردند اما الان برخی منافع 
فردی خود به شکل غیرمولد را بر مصالح جمعي 

ترجیح مي دهند؟
تمام مطالعاتي که در ایران شده مي 
گوید وقتي شوک درماني اتفاق می افتد 
واکنش های گروه های کالا و خدمات به این 
تورم یکسان نیست. شدیدترین واکنش در 
کاهش هزینه های سلامت و در مرتبه دوم 
در کاهش هزینه های آموزشي و در مرتبه 
سوم مردم از هزینه های تغذیه خود مي زنند.

کل مسئولیتپذیری دولت در امور سلامت 
به 5۰ درصد میانگین جهاني رسیده است 
یعني درحالیکه ما  می گوییم که اندازه اقتصاد ما رتبه ۲۰ دنیا است، 
مسئولیتپذیری در حوزه سلامت از 1۲۰ کشور پایین تر است. در اثر سیاست 
شوک درماني در حیطه سلامت شاخص دیگری به نام پرداخت از جیب وجود 
دارد. در کشورهای  صنعتي مردم 5 درصد هزینه های سلامت را از جیب خود 
مي دهند، استاندارد قابل قبول جهاني 1۰ درصد و میانگین جهاني 1۸ درصد 
است. این شاخص در ایران  نزدیک۶۰ درصد است. طي این ۳۰ سال گذشته 
دائما درصد جمعیتي که فقط از ناحیه هزینه های کمرشکن درمان به زیر 

خط فقر سقوط مي کنند، در حال افزایش  است.

آرمان ملی- احسان انصاری:چرا دولت ها در 
ايران همواره به شوک درمانی علاقه مندند 
و ادامه اين رويکرد چه پیامدهايی برای 
اقتصاد ايران خواهد داشت؟»آرمان ملی« 
برای پاسخ به اين سوال با دکتر فرشاد 
مومنی اقتصاددان گفت وگو کرده است. 
دکتر مومنی در اين زمینه معتقد است:» همه 
درباره ارز کالاهای اساسی صحبت می کنند 
در حالی که شوک های ديگری به نرخ ارز در 
سند لايحه بودجه 1401 ديده شده است. ما 
می توانیم مشفقانه به تصمیم گیران بگويیم 
که اين کارها اقتصاد کشور را  درگیرتر 
میکند. در شرايط کنونی برخورد جزيره ای 
با هیچ سیاستی کارايی ندارد. دولت تجربه 
خود را درارتباط با وعده هايی که راجع به 
اشتغال و مسکن داده ببیند و فکر نکند  
تغییر افراد  اين برنامه ها را تسريع و از 
وضعیت فعلی خارج می کند. هر فرد ديگری 
جايگزين کنید، نمی تواند در وضعیتی که 
هنوز برنامه توسعه منسجم نداريم کار 
چندانی از پیش ببرد. اگر به معنای دقیق کلمه 
برنامه توسعه بنويسند پیوند همه مسائل 
مشخص می شود و سیاست گذار می داند تا 
زمانی که سیاست های مالی، تجاری، فناوری 
و ... با سیاست نرخ ارز را هماهنگ نکرده باشد 
نمی تواند سیاست کنترل نرخ ارز موفقی 
داشته باشد.« در ادامه ماحصل اين گفت وگو 

را می خوانید.

       نبايد اجازه داد مافیای منتفع از شوک درمانی ما را فريب بدهد                            همه را به عقلانیت در اقتصاد دعوت می کنم                            مسئولان بايد قبل از هر تصمیم خود را در مقابل فريب برخی واکسینه کنند        نبايد اجازه داد کوتوله پروری در ساخت اقتصادی رشد کند 

دکتر فرشاد مومنی در گفت وگو با»آرمان ملی« :

مدیریت جزیره ای در اقتصاد جواب نمی دهد

من معتقدم شرایط 
فعلی و مسائل و 
مشکلات حل شدنی 
است؛ اجماع ملی 
می خواهد و آمادگی 
خوبی نیز در راستای 
این مهم در جامعه 
وجود دارد. شاید 
شرایطی که امروز در 
کشور وجود دارد برای 
حل و فصل مشکلات 
هیچ زمانی وجود 
نداشته است. نباید 
اجازه دهیم که این 
ظرفیت از دست برود. 
جامعه انتظار کار دارد 
و اینکه گره ها باز شود

باید بدانید که تجربه  سه دهه 
گذشته به وضوح نشان دهنده این 
است که هر بار شوک نرخ ارز وارد 
کردید، جهش تقاضا برای ریال 
پیش آورده اید و این به معنای 
رونق دهی به بازار رانت خوارها 
است.  توان تولیدکننده ها و عامه 
مردم در دسترسی به منابع به 
هیچ وجه قابل مقایسه با  توان 
رانت خوارها و دلال ها نیست. 
منطق های نظری آن را بخوانید 
که چه کسانی بابت این مسائل 
نوبل گرفته اند. مسأله حیاتی دیگر 
این است که در کل۳۰  سال گذشته 
شوک به نیت تامین مالی برای 
مصرف های ریالی دولتها شکل 
می گیرد اما به  دردسر بیشتر 
دولت ها  انجامیده است

مطالعاتی که در ایران شده 
 می گوید وقتی شوک درمانی 
اتفاق  می افتد واکنش های 
گروه های کالا و خدمات به این 
تورم یکسان نیست. شدیدترین 
واکنش در کاهش هزینه های 
سلامت و در مرتبه دوم در کاهش 
هزینه های آموزشی و در مرتبه 
سوم مردم از هزینه های تغذیه 
خود می زنند.کل مسئولیت پذیری 
دولت در امور سلامت به 5۰ درصد 
میانگین جهانی رسیده است یعنی 
درحالیکه ما انقدر ژست می گیریم 
که اندازه اقتصاد ما رتبه 2۰ دنیا 
است، مسئولیت پذیری در حوزه 
سلامت از 12۰ کشور پایین تر است
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